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نایب رئیس  انجمــن برنج با انتقاد از واردات 
فراوان برنج از عرضه برنج خارجی در کیسه های 

ایرانی خبر داد.
علی اکبریان در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران، با  
اشاره به نابسامانی در واردات برنج افزود: علی رغم آنکه 
وزارت جهاد کشاورزی واردات برنج همزمان با فصل 
برداشــت محصول از اول مرداد تا آخر آبان را ممنوع 
اعلام کرده بود، اما این تاریخ به اول شــهریور تا پایان 

آبان تغییر کرد.
به گفته وی طبق دســتور وزیــر جدید صنعت، 
معــدن و تجارت علاوه بر تاخیر یــک ماه ممنوعیت 
واردات، از اول شهریور مجددا 47 روز دیگراین تاریخ 
تمدید شد که این امر برای تولید برنج ایرانی دردسر 

ساز خواهد شد.
اکبریان ادامه داد: براساس آمار گمرک از ابتدای 
سال بیش از یک میلیون تن برنج به کشور وارد شده، 
در حالی که کســری کشــور 650 تا 700 تن برآورد 

می شود.

نایب رئیس  انجمن برنج خبرداد

عرضه برنج خارجی در کیسه ایرانی

نایب رئیس  انجمن برنج با بیان اینکه واردات بی رویه 
برنج در فصل برداشــت مشکل ساز خواهد شد، گفت: 

در ســال 92، بیش از دو میلیون تن برنج وارد شــد 
که پیامدمنفی این امر برای مدت سه الی چهار سال 

برنج کاران را در برگرفت.
وی با  اشــاره به عرضــه برنج هــای خارجی در 
کیسه های ایرانی بیان کرد: علیرغم اظهارات استاندار 
مازنــدران مبنی بر ممنوعیت عرضه برنج خارجی در 
ســایه کمبود نظارت ها در این اســتان شاهد عرضه 

برنج های خارجی در کیسه های ایرانی هستیم.
اکبریان با بیان اینکه حمایت از برنج کاران در حد 
شــعار باقی ماند، گفت: براساس واردات بیش از حد 
برنج خارجــی ، بخش قابل توجهی از برنج ایرانی در 

انبارها دپو شدند.
نایب رئیس انجمن برنج ادامه داد: با توجه به آنکه 
برنج ایرانی سالم ترین و با کیفیت ترین برنج به شمار 
می رود از این رو ذائقه ایرانیان به مصرف این نوع برنج 
تغییر کرده است که با واردات بی رویه نابسامانی هایی 

در بازار داخل رخ خواهد داد.
وی تصریح کرد: با توجه به شــرایط مساعد آب و 
هوا برآورد شده است که تولید برنج با کشت رتون به 

2 میلیون و 300 تا 2 میلیون و 350 هزارتن برسد.

با گذشت چهار سال از وعده مسکن اجتماعی 
هنوز تسهیلات بانکی این طرح از سوی بانک 
مرکزی به بانک های عامل ابلاغ نشده و آن طور 
که معاون مسکن شهری بنیاد مسکن می گوید 
از ۲۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات بانکی یک ریال 

هم تخصیص نیافته است. 
بیــش از چهــار ســال از روی کار آمدن دولت 
حســن روحانی و وعده مســکن اجتماعی در دولت 
یازدهم می گذرد، وعده ای که درباره آن گفته می شد 
ضعف های مســکن مهر را نداشته و طرح کامل تری 

است. 
با این حال، انگار تمام این سخنان تنها باعث شد 
فقط مســکن مهر متوقف شود و همان طرحی که با 
تمام کاستی هایش توانست بسیاری از مردم، خصوصا 
طبقات پایین دست را صاحبخانه کند از بین ببرد و 
حتی باقیمانده این طرح نیــز بارها و بارها در زمان 
تکمیل با وقفه مواجه شد تا حتی تعهدات قبلی هم 

عملی نشود. 
طرح مســکن مهر، متوقف شد و تکمیل آن هم 
چندیــن بار به تعویق افتاد تا هم اکنون هم که بیش 
از چهار سال از عمر دولت روحانی و وزارت آخوندی 
می گذرد، تعهدات مربوط به چهار ســال قبل هم بر 

زمین مانده باشد.
تمــام این موارد در حالی اســت که دولت هیچ 
حرکتی برای اجرای طرح خود )مســکن اجتماعی( 
انجام نداد و کاهش 40 درصدی رشد بخش مسکن 
در چهار سال اخیر شاهد خوبی برای عدم توفیق دولت 

در زمینه مسکن است. 
به گزارش فارس، پس از تمام این کشــمکش ها 
طرح مســکن اجتماعی از سوی کمیسیون زیربنایی 
دولت در 21 آذرماه سال 95 تصویب شد تا بر اساس 
آن ســالانه برای ساخت 100 هزار واحد مسکونی تا 
ســال 1400 مورد حمایت دولت قرار گیرد، بنابراین 
این طرح در اواخر بهمن ماه سال گذشته و سرانجام 

پس از حدود چهار سال از اعلام اجرای طرح مسکن 
اجتماعی به عنوان جایگزین طرح مسکن مهر توسط 

هیئت دولت تصویب شد.
با ابلاغ اجرای طرح مســکن حمایتی و اجتماعی 
توســط دولت، قرار شــد اولین سال شروع این طرح 
سال 96 باشد اما با گذشت بیش از شش ماه از سال 
جاری هنوز منابع مالی و بودجه این طرح تخصیص 

نیافته است. 
جواد حق شناس معاون امورمسکن شهری بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی در این خصوص اظهار داشت: 
طبق آخرین پیگیری هایی که بنیاد مسکن به عنوان 
مجری طرح مسکن اجتماعی از بانک مرکزی داشته 
اســت هنوز تســهیلات طرح مســکن اجتماعی به 

بانک های عامل ابلاغ نشده است. 
وی افزود: تاکنون هیچگونه منابع مالی و تسهیلات 
بانکی برای اجرای طرح مسکن اجتماعی و حمایتی 
اقشــار کم درآمد و آســیب پذیر جامعه اختصاص 

نیافته است. 
معاون امورمسکن شهری بنیاد مسکن ادامه داد: 
برای تخصیص اعتبارات مورد نیاز جلسات متعددی با 
مسئولان بانک مرکزی برگزار شده است و در نهایت 
بانک مرکزی بانک مســکن را به عنوان بانک عامل 
پرداخت تسهیلات معرفی کرده است، اما بانک  مسکن 
اعلام می کند برای پرداخت این تسهیلات منابعی ندارد 
و یارانه هــای موردنیاز نیز در قالب تملک دارایی ها و 

اوراق قرضه تاکنون حاصل نشده است.
به گفته حق شناس، از نظر بنیاد مسکن مقدمات 
کار برای اجرای این طرح آماده شده و با کمیته امداد 
و بهزیستی نیز هماهنگی لازم انجام شده است و حتی 
این نهادها اعلام کرده اند که لیســت آنها آماده است 
اما نبــود منابع مالی مورد نیاز مانع اجرای این طرح 
شــده و حتی با وجود مکاتبه با سازمان ملی زمین و 
مسکن برای اختصاص زمین مورد نیاز تاکنون برای 
تامین مسکن استیجاری زمین اختصاص نیافته است.

چهار سال از وعده دولت یازدهم گذشت

مسکن اجتماعی همچنان در حد حرف و بدون تسهیلات بانکی

یک اقتصاددان با نقــد عملکرد بانک ها در 
چارچوب بانکداری بدون ربا، گفت: این بانک با این 
طراحی ظرفیت پیاده سازی اصول مکتب اسلام را 
ندارد و وضعیت فعلی سیستم بانکی مثل این است 

که بخواهیم خوک را ذبح اسلامی کنیم.
شب گذشــته مناظره ای میان حسین صمصامی، 
سرپرست اسبق وزارت اقتصاد و سیدعباس موسویان، 
عضو شــورای فقهی بانک مرکزی با موضوع بانکداری 

بدون ربا برگزار شد.
موســویان در این جلسه تأکید کرد: معتقدم بانک 
بدون ربا باید در خدمت بخش حقیقی اقتصاد باشــد و 
اگر بانکی در خدمت اقتصاد نباشد، در ازای تسهیلاتی 
که می دهد کالا خرید و فروش نشده و یا تولید به جریان 

نیفتد، آن بانک، بانک ربوی است.
وی ادامه داد: پس اصل سود علی الحساب مشکلی 
ندارد هرچند که در مدل شــهید صدر نیامده اســت 
امــا به تدریج وقتی به این نتیجه می رســیم که برخی 

سپرده گذاران ریسک گریز و برخی ریسک پذیر هستیم 
می توانیم از هر دو ظرفیت استفاده کنیم، حتی می توان 
یک بانکی را تأسیس کرد که به طور کامل صرفاً در قالب 
عقود مبادله ای تسهیلات پرداخت کند، در این صورت هم 
سود تسهیلات و هم سود سپرده می تواند ثابت باشد، به 
شــرط آنکه تسهیلات پرداختی بانک به بخش حقیقی 

اقتصاد تزریق شده و منجر به خریدوفروش کالا شود.
عضو شورای فقهی بانک مرکزی درخصوص اجرا یا 
عدم اجرای درســت قراردادها در سیستم بانکی گفت: 
می دانیم که همه ادیان ربا را تحریم کرده اند، اما در زمان 
همه پیامبران بخشــی از جامعه همچنان به رباخواری 
می پرداختند و یا ممکن اســت در روند اجرا انحراف به 
وجود بیاید. در این شــکی نیســت که ممکن است در 
اجرای عقد قرارداد مبادله ای در سیستم بانکی انحراف 
رخ دهد اما این به آن معنا نیســت که نمی توان در این 

چارچوب این عقد را اجرا کرد.
موسویان در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا شما از 

بانکداری فعلی ایران دفاع می کنید یا خیر،  اظهار داشت: 
خیر، من هنوز قبول دارم که بانکداری بدون ربا به درستی 
اجرا شده است، حتی در جلسه ای بنده گفتم اول باید به 
بانکداری بدون ربا برسیم و بعد به سراغ بانکداری اسلامی 
برویم و طرحی را در این زمینه به یکی از بانک ها دادم و 
گفتم اگر می خواهید بانکداری بدون ربا را در بانک خود 

اجرایی کنید، باید این موارد را رعایت کنید.
حســین صمصامی هم با نقــد عملکرد بانک ها در 
چارچــوب بانکداری بدون ربا، گفــت: این بانک با این 
طراحی ظرفیت پیاده سازی اصول مکتب اسلام را ندارد 
و وضعیت فعلی سیستم بانکی مثل این است که بخواهیم 

خوک را ذبح اسلامی کنیم.
وی افزود: بانکی که این عقود)اســلامی( را بتواند 
اجرا کند وجود ندارد، این بانک با این طراحی ظرفیت 
پیاده سازی اصول مکتب اسلام را ندارد. بنده هم قبول 
دارم که مشارکت در بانک جایی ندارد و معتقدم همان 
ماجرایی که برای مشارکت رخ داد در مرابحه هم اتفاق 

می افتد. کارت اعتباری عقد مرابحه کاملًا درست است 
اما بانک ها هم ظرفیت اجرای آن را ندارند چون شواهد 
نشان می دهد که این پول ها برخی موارد منجر به خرید 

کالا نمی شود.
این اقتصاددان ادامه داد: وضعیت فعلی سیستم بانکی 
و بحث ربازدایی در این بانک ها مثل این است که خوک 
را ذبح اسلامی کنیم. اگر بانک به طور واقعی عقد مرابحه 
و مشارکت را اجرا می کرد آیا این گونه می توانست خلق 
پول کند؟ قطعاً نمی توانســت به نظر بنده بانک ها اسم 

عقود را می گویند و کار خودشان را می کنند.
صمصامی تصریح کرد: اگر منظور آقای موسویان این 
است که بانک اسلامی بانکی است که چارچوب های آن 
متفاوت از بانکداری ربوی باشــد بنده هم با نظر ایشان 
و با آن بانک موافق هســتم اما مسئله اینجاست که ما 
خشــت اول را کج گذاشته ایم و بانکی که به این شکل 
کار می کند را مــا ربازدایی کرده ایم غافل از اینکه این 

بانک ربازدایی نمی شود.

در مناظره بانکداری بدون ربا مطرح شد

بانک های تجاری با ساختار فعلی نمی توانند عقود اسلامی را اجرا کنند

رئیس کمیسیون رقابت اتاق بازرگانی گفت: 
با جهانی شدن و پیوســتن ایران به سازمان 
تجارت جهانی )WTO( این جریان مانند سیلی 
خانمان برانداز تولیدکنندگان و فعالین اقتصادی 

را با خود می برد و نابود می کند. 
یلدا راهدار در گفت وگو با تسنیم، درباره وضعیت 
آمادگی ایران برای پیوستن به سازمان تجارت جهانی 
اظهار داشت: کشور ما در شرایط فعلی آمادگی الحاق 
 )WTO( به بازارهای جهانی و سازمان تجارت جهانی

را ندارد. 
وی افــزود: این عدم آمادگــی به خاطر قوانین و 
مقررات نیست بلکه تولیدکنندگان و فعالین اقتصادی 
کشور خودشان را برای آن فضا آماده نکرده اند و ادبیات 

لازم و مورد نیاز را ندارند. 
رئیس کمیسیون رقابت اتاق بازرگانی ایران ادامه 
داد: با جهانی شــدن و پیوســتن ایران به ســازمان 
تجارت جهانی این جریان مانند سیلی خانمان برانداز 
تولیدکنندگان و فعالین اقتصادی را با خود می برد و 

نابود می کند. 
به گفته راهدار، در حال حاضر نیز در تجارت های 
منطقه ای موفق عمل نکرده ایم به طوریکه بخش های 
زیادی در بازار کشور عراق، را از دست داده ایم و سیمان 

ما مانند گذشته به این کشور نمی رود.
وی افزود: در گذشــته سهم زیادی از بازار عراق 
دست ایران بود و ما چون مناسبات جهانی را نمی دانیم 
یا رهبری بازار را در اختیار نمی گیریم و هنوز رقابت 

منفی در میان فعالان اقتصادی کشورمان وجود دارد 
و یاد نگرفته ایم که برای کنترل بازارهای جهانی باید 
اتحاد داشت و از طرفی حمایت دولت را نداریم بازار 
مناسبی را که ساخته ایم به راحتی از دست می دهیم. 
رئیس کمیسیون رقابت اتاق بازرگانی ایران گفت: 
بســیاری از صاحبان کســب و کار کشورمان حتی 
نمی توانند به افغانستان صادرات داشته باشند و تسلط 

لازم را ندارند. 
راهدار گفت: ســازمان توســعه تجــارت ایران، 
شرکت هایی را برای مدیریت صادرات در نظر گرفته اند 
اما این شرکت ها عموما تخصصی برای صادرات ندارند 

و نمی دانند که در کشورهای هدف چه باید کرد.
وی افزود: بســیاری از این شرکت ها نمی توانند 

کمکی به صادرات داشته باشند و مهمترین کارشان 
بردن و آوردن هیئت های تجاری اســت و تبدیل به 

آژانس های مسافرتی شده اند.
وی گفــت: در حال حاضر علاقــه زیادی داریم 
که در عرصه جهانی وارد شــویم اما شــرایط موجود 
نشــان می دهد که آمادگی لازم را نداریم و حتی در 
صورتی که مسیر هموار شــود تا بتوانیم به سازمان 
تجــارت جهانی بپیوندیم خیلی برای ما خوشــایند 
نیست زیرا هنوز در طفولیت تجارت جهانی هستیم 

و به بلوغ نرسیده ایم.
وی گفت: تولیدکنندگان داخلی کشورمان عادت 
کرده اند که بــرای یک بازار 80 میلیونی پرمصرف و 

سودآور بدون رقابت تولید کنند.

رئیس کمیسیون رقابت اتاق بازرگانی:

سازمان تجارت جهانی مانند سیلِ خانمان برانداز ، تولیدکنندگان ایرانی را نابود می کند

روزنامه شریفه کیهان
در صفحات یک و چهار روز 5 مهر ماه نقل قول از بنده شده است.

راجع به جذب ســرمایه گذاری خارجی بنده با شما مصاحبه ای نداشتم و 
با خبرنگار عرض شــد جذب 14 میلیارد را بنده قبول ندارم و هرگز نگفته ام 

کسی دروغ می گوید.
بنده خدمات بسیار ارزنده معاون اول رئیس جمهور را همواره ارج می نهم و 
این کلمه دروغ تکذیب محض است لطف کرده در همان صفحه اصلاح فرمائید.
با تقدیم احترام
اسداله عسگراولادی

کیهان: با تشکر از جناب عسگراولادی گفتنی است که؛ 
الف: در هیچ کجای خبر کیهان ذکر نشده که آقای عسگراولادی با 
روزنامه کیهان صحبت کرده و همان طور که ابتدای خبر هم آمده، این 

گفت وگو به نقل از سایت نود اقتصادی آورده شده است.
ب: اظهارات آقای عســگراولادی کاملًا و بدون هیچ گونه دخل و 
تصرفی از ســایت مذکور نقل شده است و لذا کیهان هیچ نقشی در 

انتقال عبارت های ذکر شده نداشته است.
ج: متن خبر مربوطه در سایت »نود اقتصادی« به شرح زیر است؛

آمار جهانگیری دروغ است
عسگراولادی گفت: این که گفته شده در دوران پسابرجام 
1۴ میلیارد دلار جذب سرمایه خارجی انجام شده دروغ است و من 
آن را قبول ندارم. متأسفانه دولتمردان ما فقط به فکر گفتاردرمانی 

هستند و گفتاردرمانی آنها بیشتر از واقعیتهاست.

انتقاد عسگراولادی از یک خبر و توضیح کیهان

در حالی قرار است ۲ فروند هواپیمای ATR دیگر تحویل ایران ایر شود 
که در ناتوانی دولت و هما برای جذب تأمین مالی هواپیماهای جدید، این 
۲ هواپیما هم علیرغم ادعای مسئولان دولت، بصورت نقدی و از منابع 

صندوق توسعه ملی خریداری می شود.
به گزارش خبرگزاری فارس، قرار اســت 2 فروند هواپیمای ATR  به زودی 
وارد ناوگان هوایی کشــور و ایران ایر شود. این ATR  ها در ادامه پروژه خرید 20 

فروندی هما از کمپانی  ATR  است.
هما در قالب قرارداد هایی  قصد دارد 200 فروند هواپیما شــامل 100 فروند 
ایربــاس، 80 فروند بوئینگ و 20 فروند ATR  خریداری و وارد ناوگان خود کند. 
از محــل این قراردادها تاکنون 3 فروند ایرباس و 4 فروند ATR  وارد ناوگان هما 

شده است و 2 فروند ATR  هم در راه است.
البته این هواپیماها در شرایط عدم توانایی دولت و ایران ایر در جذب فاینانس، 
همه از محل مصوبه 330 میلیون دلاری هما از محل صندوق توســعه ملی که 
آن هم میراث دولت دهم بود، خریداری شده است و در نبود فاینانس کننده به 
نظر می رسد از این پس ورود دیگر هواپیماهای پسابرجامی با مشکل مواجه شود.
 بنابراین گزارش در پسابرجام فقط 7 فروند هواپیما شامل چهار فروند ATR و 
سه فروند ایرباس از کمپانی  های سازنده خریداری و وارد ناوگان هوایی کشور شد.
مقرر بود فاینانس کنندگان از فروردین ماه امســال مشخص شوند که هنوز 
خبری از هیچ کدام از آنها نیست. به همین دلیل این هفت فروند به دلیل عدم 
توانایی ایران ایر و دولت در جذب فاینانســر از محل مصوبه 330 میلیون دلاری 

هما از صندوق توسعه ملی و به صورت نقد خریداری شد.
البته پیش از این از سوی مسئولان دولت ادعا شده بود که ما ابتدا بابت این 
هفت فروند، پرداخت نقدی کامل داشته ایم و پس از جذب فاینانس کننده در آینده، 
این پرداخت های نقدی به عنوان پیش  پرداخت های فاینانس لحاظ خواهد شد.

پیش از این، اصغر فخریه کاشــان، قائم مقام وزیر راه در امور بین الملل، در 
این باره گفته بود:    ما 330 میلیون دلار پیش پرداخت داشته ایم و به محض نهایی 
شــدن فاینانس این پیش پرداخت برای دریافت هواپیماهای بعدی لحاظ شده و 
قرارداد فرآیند اجرایی خود را بدون هیچ مشکلی طی خواهد کرد؛ بر این اساس 
ایران تعهدات خود را به طرف خارجی نقدا پرداخت کرده و حالا منتظر است تا 

آنها در صورت تمایل به تعهداتشان عمل نمایند!
گفتنی اســت علاوه بر این، حســن روحانی بهمن 94 اعلام کرده بود: »در 
موضوع قرارداد 16 ساله خرید هواپیما یک دلار از پول نفت را هزینه نمی کنیم 
بلکه هواپیما اینجا حمل مسافر می کند و بخشی از درآمد به عنوان اجاره هواپیما 
پرداخت می شود و ظرف 7 سال با پرداخت این اجاره ها که بابت قیمت هواپیما 

حساب می شود، ما مالک هواپیما می شویم.«
در همین ایام، یعنی بهمن 94 عباس آخوندی، وزیر راه نیز اظهار کرد: »منبع 
تامین مالی اولیه این هواپیماها به میزان 15 درصد توســط فروشــندگان و 85 
درصد مابقی را نیز فروشــندگان از محل تأمین کنندگان مالی اروپایی  فاینانس 
می کنند. یکی از موضوعات مهم در تامین مالی این هواپیماها این است که هیچ 
تضمینی از سوی دولت و بانک مرکزی نداده ایم، ضمن اینکه منبع پرداخت اقساط 
این هواپیماها از محل عرضه بلیت و خدمات همین هواپیماها خواهد بود. نحوه 
تامین مالی خرید این هواپیماها بدون تضمین مالی یک اتفاق بی نظیر در تاریخ 

قرارداد ایران است که در قبل از انقلاب و بعد از انقلاب سابقه نداشته است.«
رئیس جمهــور مجددا در دی مــاه 95 هم عنوان کرد: »این هواپیماها را به 
صورت اجاره به شرط تملیک و بدون آنکه هزینه آنها را بر بودجه عمومی و نفت 
تحمیل کنیم، خریداری می کنیم و شــرکت ایران ایر متعهد است که هزینه آن 

را پرداخت کند.«
وزیر راه نیز در تیرماه 95 گفت: »در مورد نوع جدید معامله با کمپانی ایرباس 
دولــت ایران نه بازپرداختی را تضمین می کند و نه زیر بار فاینانس می رود بلکه 
یک شرکت واسطه می آید و پول هواپیماها را به فرانسه پرداخت می کند و ایران 
از آن شرکت واسط، به نحوه اجاره به شرط تملیک هواپیماها را دریافت می کند.«
حال با گذشت زمان و عدم توانایی هما و دولت در جذب فاینانس برای این 
هفت فروند هواپیماهایی  که نقدی خریداری شد و دیگر هواپیماهایی که قرار است 
به ایران بیاید، به نظر می رســد هما پرداخت  های نقدی را از محل همان مصوبه 
330 میلیــون دلاری برای خرید یکی دو فروند هواپیمای دیگر در نظر بگیرد و 
تحویل بقیه هواپیماها در قراردادهای بعدی، در صورت عدم جذب فاینانس کننده 

و تصویب تحریم ها، با مشکل مواجه خواهد بود.

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم نهاد 
ریاست جمهوری از پرداخت سه نوع تسهیلات 
تولیدی با کارمزدهای حداکثر هشت درصدی در 

مناطق روستایی خبرداد.
ســید ابوالفضل رضوی افزود : با تصویب مجلس 
شــورای اســلامی یک و نیم میلیــارد دلار معادل 5 
هــزار و پانصد میلیارد تومان از صندوق توســعه ملی 
برای پرداخت تســهیلات ارزان برای توسعه روستایی 

اختصاص یافته است.

وی ادامه داد: بانک های کشاورزی، توسعه تعاون، 
پســت بانک و صندوق های کارآفرین امید و توســعه 
کشــاورزی برای عاملیت این کار در نظر گرفته شده 
 است.معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور با  
اشــاره به پرداخت تسهیلات با سه نوع کارمزد هشت، 
شش و صفر درصدی تا ســقف دو میلیارد تومان در 
مناطق روســتایی افزود: در مناطق مرزی اگرچندین 
خانوار مشارکت داشته باشند نرخ کارمزد صفر درصد 
خواهد بود و تاکنون ســه فقره در شهرســتان خاش 

اســتان سیستان وبلوچســتان و 2 فقره درشهرستان 
نهبندان استان خراســان جنوبی برای  اشتغال پایدار 

پرداخت شده است.
به گفته رضوی، قرار است زمین و محل طرح نیز 

به عنوان وثیقه لحاظ شود.
وی با  اشــاره به این شرایط استثنایی تصریح کرد: 
تولیدکنندگان و کارآفرینان به جای نرخ 18 درصدی 
سود تسهیلات در شهرها، می توانند با ایجاد  اشتغال در 
روستاها از این نرخ های پایین بهره ببرند و در توسعه 

روستاها نیز نقش آفرینی کنند.
ســید ابوالفضل رضوی اظهــار امیدواری کرد این 
تسهیلات نتایج مهمی همچون کاهش نرخ بیکاری در 
روســتاها و حاشیه نشینی شهرها و افزایش مهاجرت 

معکوس را بدنبال داشته باشد.
وی خاطرنشــان کرد: روســتاها مرکــز تولید و 
روســتائیان تولیدکننــدگان بــزرگ هســتند و اگر 
می خواهیم به رشد اقتصادی مورد نظر در برنامه ششم 

دست یابیم باید به توسعه روستاها توجه کرد.

دبیر کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: در 
چهار سال گذشــته عملکرد مناطق آزاد کاملا 
منفی بوده اما دولت با سوءاســتفاده از خواست 
نمایندگان مجلس، می خواهد به احداث مناطق 

جدید اقدام کند.
سیدحسن حســینی شــاهرودی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس با اشــاره به فلسفه وجودی مناطق 
آزاد اظهار کرد: در طی این سالها عملکرد مناطق آزاد 
نشان می دهد نه تنها اشتغال مولد و رونق صادرات را به 
دنبال نداشته بلکه دروازه ای برای واردات کالا شده، آنهم 
کالاهایی که هیچ کنترلی بر ورود آنها نیست. در چهار 
سال گذشته، عملکرد مناطق آزاد کاملا منفی بوده است.

وی با یادآوری آمار 90 درصدی قاچاق کالا از کل 
واردات کــه به تازگی از ســوی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اعلام شده گفت: در تکمیل سخنان وزیر محترم 
صنعت باید بگویم که قسمت قابل توجهی از این حجم، 
کالای قاچاق از طریق مبادی رســمی به ویژه مناطق 
آزاد وارد کشــور می شوند. در حقیقت این دستاوردی 

بوده که مناطق آزاد برای ما داشته است.
دبیر کمیســیون اقتصادی با بیــان اینکه افزایش 
مناطق آزاد هیچ توجیهی ندارد افزود: متاســفانه این 
بحث مقداری قومی و قبیله ای شده و حالتی پیش آمده 
است که خیلی از نمایندگان به دنبال این هستند که با 
ایجاد منطقه آزاد در شهرشان آن را به عنوان دستاورد 

چهارساله نمایندگی خود معرفی کنند و دولت هم از 
این فرصت متاسفانه سوءاستفاده می کند.

حسینی شاهرودی اضافه کرد: هنوز دولت نتوانسته 
یک منطقه آزاد پایلوت که دقیقا مر قانون در آن اعمال 
شده باشد و همچنین آمار صادرات و تولید کالا در آن 

جا مشخص باشد را به وجود بیاورد.
دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به رد شدن 
لایحه افزایش مناطق آزاد در کمیسیون فرعی صنایع، 
اظهار کرد: اگر بنا باشد مناطق آزاد افزایش پیدا کند، 15 
شرط را در کمیسیون قرار دادیم تا رویکرد این مناطق 
عوض شود. با تحقق این شروط ما خواهیم پذیرفت که 
مناطق آزاد باقی بماند یا توســعه پیدا کند. البته هنوز 

بحث اساسی آن در کمیسیون انجام نشده، چون لایحه 
افزایش منطقه آزاد دولت ناقص است.

حســینی شــاهرودی اضافه کــرد: در واقع باید 
جغرافیای مناطــق آزاد را دولت در لایحه ای که داده 
تعیین کند؛ که تا امروز هنوز به مجلس اعلام نشــده 
است و اگر جغرافیا و آن شروط دیگر محقق نشود، قابل 

طرح در کمیسیون اقتصادی نخواهد بود.
دبیر کمیســیون اقتصادی خاطرنشان کرد: چون 
دولت به کمک مناطق آزاد نمی آید، آنها با زمین فروشی 
هزینه های خود را تامین می کنند و به همین دلیل از 
صادرات هم استقبال نمی کنند و به دنبال واردات کالا 

می روند.

دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس:

عملکرد مناطق آزاد در دولت یازدهم منفی بوده است

فروش رنو فرانسه به ایران با تمام عملکرد ضد ایرانی اش در هشت 
ماهه نخست سال جاری میلادی با رشد ۸۲ درصدی نسبت به مدت مشابه 

سال قبل به مرز 1۰۰ هزار دستگاه رسید. 
به گزارش تســنیم، شرکت خودروسازی رنو فرانسه اعلام کرد در هشتمین 
ماه سال جاری میلادی 14 هزار و 519 دستگاه از محصولات خود را روانه بازار 

ایران کرده است. 
فروش رنو فرانســه به ایران در این ماه نسبت به ماه قبل یعنی جولای افت 
13 درصدی داشــته است. رنو در جولای 16 هزار و 733 دستگاه از محصولات 

خود را روانه بازار ایران کرده بود. 
بر این اساس مجموع فروش رنو به ایران در هشت ماهه 2017 نسبت به مدت 
مشابه سال قبل رشد 82 درصدی داشته و از 54 هزار و 548 به 99 و 617 یعنی 

به مرز 100 هزار دستگاه رسیده است. 
بر اساس این گزارش فروش رنو به ایران در 12 ماهه سال 2016 نسبت به سال 
قبل از آن رشد 110 درصدی داشت و به 108 هزار و 536 دستگاه رسیده بود. 
گفتنی است، کشور فرانســه در طول مذاکرات هسته ای با ایفا کردن نقش 
پلیس بد ســعی در هدایت جریان مذاکرات به نفع اســرائیل را داشت و در حال 
حاضر هم نخســت وزیر جدید این کشــور بحث موشکی ایران را در کنار برجام 
به میان آورده اســت. با این وجود در یکی دو ســال گذشته همواره شاهد بسته 
شدن قرارداد هایی در زمینه خودرو و یا حتی در زمینه نفت با این کشور بودیم.

افزایش واردات خودرو از فرانســه در حالی است که چندی پیش نیز رئیس 
 سازمان توسعه تجارت اعلام کرد طی شش ماه نخست امسال واردات خودرو از 

نظر ارزش بیش از 40 درصد افزایش یافته است.

یادبود
فرزند نکو دختر با فضل و نجابت

صیاد اجل صید ظریفی بکف آورد
هشتم مهرماه یکسال از درگذشت زود  هنگام 
دوشیزه »مریم رضائی شهری« 
فرزند دلبند امیرسرتیپ مهندس بهلول 
رضائی شهری با اشک و آه سپری شد.

 یادش گرامی باد- خانواده رضائی شهری

در حالی کــه میزان گردش مالی صادرات گل در جهان، ۲۰ میلیارد 
دلار برآورد می شود سهم ایران از این بازار تنها ۲۴ میلیون دلار است. 

تولید گل از نمونه فعالیت های اقتصادی درآمدزا به شمار می رود که متاسفانه 
در ایران آن چنانکه باید مورد مطالعه و حمایت قرار نگرفته است. البته طرح این 
موضوع به معنای نادیده انگاشتن مطلق این ظرفیت ویژه و بالقوه نیست و با در 
نظــر گرفتن گردش مالی 24 میلیون دلاری گل در کشــور )اعم از بازار داخلی 
و خارجــی( به این واقعیت پی خواهیم برد که به هر ترتیب اقدامات و دســتور 
کارهایی برای حصول توفیق در این عرصه مد نظر قرار گرفته، اما با احتســاب 
گــردش مالی 20 میلیارد دلاری بازار گل در جهان و فرصت ها و توانمندی های 
مرتبط با این بخش در ایران به عمق نارسایی موجود در بهره وری حداکثری از 

این ظرفیت پی خواهیم برد.
طبــق آمار اکنون حدود 6 هــزار و 500 هکتار مزرعه گل و گیاه زینتی در 
کشور وجود دارد که بیش از 2 هزار هکتار از این میزان در قالب گلخانه و بیش 

از 4 هزار هکتار نیز بصورت فضای باز تعریف می شود.
به اعتقاد فعالان این عرصه، یکی از مشکلات موجود برای توسعه فعالیت ها در 
این حوزه )بخصوص در بخش صادرات( به فقدان سیستم حمل و نقل مناسب برای 
جابجایی گل ها باز می گردد، امری که با عنایت به عمر کوتاه گل و شرایط خاص و 
نگهداری آن، ضرورت تامین و فراهم سازی مناسب آن اجتناب ناپذیر به نظر می رسد.

فرخ عشایرپور، یکی از توزیع کنندگان گل در غرب استان تهران، در گفت و گو 
با باشگاه خبرنگاران، با  اشاره به معضل قیمت تمام شده بالای تولید گل در کشور، 
اظهار کرد: هزینه تمام شده بالای این محصول در مقایسه با کشورهای صاحب 
نامِ تولید گل، باعث قدرت مانور محدود ایران در بازارهای جهانی می شود و انتظار 
می رود با رویکرد علمی و لحاظ شدن حمایت مضاعف از سوی دستگاه های ذی ربط، 
هزینه های مذکور با کاهش قابل توجهی همراه شــود که به طور قطع در چنین 
شرایطی، امکان رقابت هر چه بیشتر و ایجاد ظرفیت های افزون تر برای نقش آفرینی 

ایران در بازار گلِ جهان ، به نحو شایسته تری تامین و فراهم خواهد شد.
وی افزود: با نیم نگاهی به گزارش های منتشر شده در خصوص میزان سرانه 
مصرف گل در جهان )150 شــاخه( و مقایسه آن با سرانه مصرف گل در کشور 
)قریب به 20 شــاخه در سال( به عمق تفاوت ها می رسیم که در صورت افزایش 

میزان مصرف گل، رونق هر چه بیشتری در این حوزه حاصل می شود.
این توزیع کننده گل در غرب استان تهران بیان کرد: یکی از دلایل اصلی این 
تفاوت و فاصله جدی در میزان ســرانه مصرف گل، به کاهش قدرت خرید مردم 
و مشکلات اقتصادی باز می گردد، زیرا خانوار ایرانی در شرایط موجود اقتصادی، 
خرید گل را به عنوان اولویتی اصلی تلقی نمی کند و به نوعی این محصول در زمره 

کالاهای تشریفاتی قرار گرفته و ضرورت جدی برای تهیه آن به شمار نمی رود.
بازنگری در کشت گل و گیاه زینتی احساس می شود

هادی ایزدی، کارشناس حوزه زراعت و کشاورزی هم در این گفت و گو، با  اشاره 
به لزوم بازنگری در شیوه کشت گل و گیاه زینتی در کشور اظهار کرد: متأسفانه 
تمایل فعالان این حوزه به شیوه های سنتی باعث کندی رشد و پیشرفت در توسعه 

فعالیت ها، نتایج و ثمرات سازنده در این عرصه شده است.
وی افزود: در صورت فراگیری شیوه های نوین کشتِ گل و گیاه، تولیدکنندگان 
این عرصه نیز درآمد هر چه بیشتری خواهند داشت که می طلبد در این خصوص، 

ضریب آموزش ها تقویت شود.
ایزدی در تشــریح دیگر مشکلات و نارسایی های موجود در این عرصه بیان 
کرد: عدم آشنایی کافی به بازاریابی حرفه ای برای نقش آفرینی مطلوب در عرصه 
صادرات گل و گیاه زینتی از دیگر مشــکلاتی اســت که در صورت حل و فصل 
آن و دســتیابی به موفقیت های هر چه بیشتر در این خصوص شاهد اشتغالزایی 
فزآینده تــری در این بخش خواهیم بود.امید آن مــی رود با اتخاذ تدابیر مؤثر و 
اصولی و اختصاص یارانه های دولتی،گام های جدی تری برای توسعه فعالیت ها و 
بخصوص تقویت صادرات گل و گیاه زینتی در ایران برداشته شود، که در صورت 
حصول این امر، تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی بیش از پیش تسهیل خواهد 
شد و از سوی دیگر در بخش  اشتغالزایی و کاهش بحران بیکاری نیز به توفیقات 

شایسته تری دست خواهیم یافت.
با وجود عملکرد ضد ایرانی فرانسه صورت گرفت

فروش 100 هزار خودروی 
فرانسوی به ایران طی ۸ ماه

سهم ناچیز ایران از بازار
20میلیارد دلاری گل درجهان

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل درمراکز مخابرات پاسداران، 
الغدیر از تاریخ 10 مهرماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
تهــران، با اجرای عملیــات مذکور ارتباط تلفنی مشــترکین در مرکز مخابرات 
پاســداران با پیش شــماره های 2254 الی 2259، 2276 الی 2279، 2665 در 
محدوده خیابان بهار، کوچه های نیکبخت، جهرمی، ســعید و در مرکز مخابرات 
الغدیر با پیش شــماره های 3300 الی 3304، 3343، 3662، 3368 الی 3373 
در محدوده خاوران، شهید طالب رضا، شهید بنی طبا، شهید تاری به مدت 3 روز 

با اختلال همراه است.
* به مناسبت فرا رسیدن روز جهانی سالمندان، شرکت رجا تسهیلات و 
طرح هاي جدید تخفیف در بلیت قطارهاي خود را در قالب طرح منزلت 
براي متقاضیان سفر اعلام کرد. روابط عمومی شرکت حمل و نقل ریلی رجا 
با اعلام این خبر افزود: بر اساس این طرح، کلیه مسافران بالاي 6۰ سال 
که از تاریخ اول مهرماه نسبت به خریداري بلیت قطار با تاریخ حرکت 9 
لغایت 1۴ مهر ماه سال جاري اقدام کنند، از 3۰ درصد تخفیف در بهای 
بلیت قطارهاي این شرکت بهره مند مي شوند. درطرح منزلت شرکت رجا، 
با توجه به اتصال سیستم فروش بلیت قطار به سامانه  ثبت احوال کشور، 
با ارائه کد ملي و تاریخ تولد متقاضیان و بدون هرگونه روال اداري، بلیت 
قطار رجا با 3۰ درصد تخفیف صادر مي شود. متقاضیان استفاده از این طرح 
می توانند بلیت مورد نظر خود را به روش های مختلفی از جمله: »ربات« 
تلگرام، اپلیکیشن »آپ«، اینترنتی، اپلیکیشنی، تلفنی از طریق سامانه 

1539، نمایندگی های مجاز سراسرکشور، تهیه کنند.
* نرخ تورم در دوازده ماه منتهی به شهریور 1396 نسبت به دوازده ماه منتهی 
به شهریور 1395 براساس سال پایه 100-1395 به 9/9 درصد رسیده است. به 
گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، شــاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی در 
مناطق شهری ایران در شهریورماه 1396 به عدد 108/0 رسید که نسبت به ماه 
قبل 0/3 درصد افزایش یافت. همچنین بر اســاس داده های شاخص مذکور در 
شهریورماه 1396 نسبت به ماه مشابه سال قبل معادل 8/4 درصد افزایش داشته 
اســت. بر اســاس این گزارش نرخ تورم در دوازده ماه منتهی به شهریور 1396 
نســبت به دوازده ماه منتهی به شهریور 1395 براساس سال پایه 100- 1395 

معادل 9/9 درصد بوده است.


